

# **Economy & Finance Advisor- Climate Change**

**(Ministry of Economy and Finance/ Ministry of Budget)**

## Terms of Reference

### **BACKGROUND**

#### **Context**

Climate change poses a real threat to Mauritania's socio-economic development efforts. This is due to the country's environmental, social and economic vulnerabilities. Although not a high-emissions country, Mauritania is contributing to international efforts to mitigate GHG emissions while increasing its resilience to the impacts of climate change.

Mauritania has ratified the United Nations Framework Convention on Climate Change and drawn up several strategic documents. For example, the country has submitted four national communications (fifth currently being drafted). Mauritania developed two NDCs and is in the process of finalizing an action plan to implement its updated NDC 2021-2025. Finally, its national strategy for 2030 includes climate change. However, much remains to be done to achieve climate-resilient development. Among the gaps to be filled is the need to strengthen the climate change integration capacities of the Ministry of Economy and Finance, in charge of the sustainable development portfolio.

The IMF and Mauritania have reached a preliminary agreement for a US\$253 million program under the IMF's Resilience and Sustainability Facility (RSF). A first part of these funds is available, but Mauritania must undertake reforms to receive the full amount of the facility. These include integrating climate change into development programs, etc. The RSF will support Mauritania's efforts to build resilience to climate shocks and disaster risk management capacities and accelerate the transition to clean energy sources. The aim of this technical assistance is to help the Ministry of Economy and Finance and the Ministry of Budget to put in place the conditions required to access and implement the RSF.

#### **About the NDC Partnership**

The NDC Partnership is a global coalition of countries and institutions working to mobilize support and achieve ambitious climate goals while strengthening sustainable development. Through the Partnership, resources and expertise are mobilized so that members can implement their NDCs and fight climate change to build a better future.

#### **Embedded Advisory Model**

The national or international advisor will be embedded in the Ministry of Economy and Finance and the Ministry of Budget.

## ROLES AND RESPONSIBILITIES

The Embedded advisor will contribute to the updating of the public investment management manual, so as to integrate climate change issues into the various stages of public investment management (project design, evaluation, selection and execution), stemming from the updating of Decree 2016-179 creating the Public Investment Analysis and Programming Committee (Comité d'Analyse et de Programmation de l'Investissement Public - CAPIP).

He/she is also tasked to propose climate-related criteria to be used when evaluating program proposals in key sectors submitted for review and validation by the Comité d'Analyse et de Programmation et de l'Investissement Public (Analysis, Programming and Public Investment Committee)

The Embedded advisor will work under the direct supervision of the NDC Partnership's government Focal Point from the Ministry of Economy and Finance, and will also work in close coordination with the NDC Partnership's government Focal Points from the Ministry of Budget and the Ministry of Environment as well as the NDC Partnership Support Unit to carry out his/her tasks.

### Deliverables

Specific deliverables include:

Deliverables	Timeframe
Detailed consultation work plan, including the context, the main activities, expected results and deliverables and the timetable for the duration of the consultation (6 months)	15 days after start date
Monthly work plans taken from the overall plan	Start of each month
Monthly reports including background, progress, challenges, lessons learned and best practices, and recommendations.	End of each month
Final report summarizing all the work carried out and which includes, the context, progress made, challenges, lessons learned and good practices, recommendations for the next steps of the work.	End of assignment

### Timeframe and Duty Station

This is a full-time position based in Nouakchott, Mauritania for the duration of six months. The expected start date is 20 January 2025.

### Requirements

- Advanced university degree (master's or higher) in economics, public policy and/or finance.

- At least 10 years' professional experience in national economic planning, budgeting, economic modelling and public finance management, including solid experience in developing countries.
- Experience in climate finance, including assessing the impacts of climate change in economic and financial indicators and proposing economic and financial instruments to reduce risks and catalyze opportunities.
- Proven experience in developing investment projects for the public sector is desirable.
- Demonstrated skills in managing and aligning diverse groups of stakeholders, including development agencies, non-state actors / civil society, financial institutions, the private sector, and others is an asset;
- Excellent writing, presentation and interpersonal skills with a wide range of stakeholders, including senior financial institutions or government leaders.
- Mauritania national or international applicants;
- Proficiency in French. Knowledge of English and Arabic is an asset.

## How to Apply

To apply, please submit a complete application package that includes CV, cover letter and daily remuneration expectation to Amine Ammor at [amine.ammor.5@ndcpartnership.org](mailto:amine.ammor.5@ndcpartnership.org), copying [ndcpaf@ndcpartnership.org](mailto:ndcpaf@ndcpartnership.org) at the NDC Partnership Support Unit by **27 December 2024**, with the subject '**Mauritanie NDC Partnership Conseiller Intégr  Candidature**'.

## EVALUATION AND SELECTION

### Evaluation Criteria

The following elements will be the primary considerations in evaluating all proposals submitted in response to this RFP:

- Completion of all required elements;
  - CV
  - Cover Letter
  - Daily remuneration expectation
- The extent to which the consultant's proposal fulfills WRI's stated requirements as set out in the RFP;
- Overall cost of the consultant's proposal;
- Debarment and sanctions – WRI will not consider proposals from consultants that are presently debarred by the U.S. government or named on any restricted parties lists;
- Sustainability – WRI values sustainability and all other factors being equal, will favor a proposal to more sustainably perform the work.

**The applicant offering the best overall value will be selected. For this procurement, the non-price aspect is considered to be of higher importance than the price aspect.**

## **Selection Process**

No application/proposal development costs shall be charged to WRI / all expenses are to be borne by the bidders. WRI may award to the bidder offering best value without discussion. However, WRI reserves the right to seek bidder clarifications and to negotiate with those bidders deemed to be within a competitive range.

WRI may, at its discretion and without explanation to the prospective consultants, choose to discontinue this RFP without obligation to such prospective consultants. or make multiple awards under this RFP. Contracts will not be awarded to consultants debarred by the US government or named on restricted parties lists.

# Conseiller Économie & Finance- Changement climatique

(Ministère de l'économie et des finances/ Ministère du budget)

## CONTEXTE

### Contexte

Le changement climatique représente de réelles menaces pour les efforts en développement socio-économique de la Mauritanie. Cela est dû aux vulnérabilités environnementales, sociales et économiques du pays. Même si le pays n'est pas un pays à fortes émissions, la Mauritanie contribue aux efforts internationaux visant à atténuer les émissions de GES tout en augmentant sa résilience aux impacts du changement climatique.

La Mauritanie a ratifié la Convention-Cadre des Nations Unies sur les Changements Climatiques et élaboré plusieurs documents stratégiques. A titre d'exemple, elle a soumis quatre communications nationales (la cinquième est en cours de réalisation). Elle a aussi élaboré deux CDN et est en train de finaliser un plan d'action de mise en œuvre de sa CDN actualisée 2021-2025. Enfin, sa stratégie nationale à l'horizon 2030 intègre le changement climatique. Cependant beaucoup d'efforts reste à faire pour aboutir à un développement résilient au climat. Parmi, les gaps à combler, il y a entre autres le renforcement des capacités en matière d'intégration du changement climatique du ministère de l'économie et des finances, en charge également des aspects de développement durable.

Le FMI et la Mauritanie se sont entendus sur un accord préalable pour un programme au titre de la Facilité pour la Résilience et la Durabilité (FRD) du FMI à hauteur de 253 millions US\$. Une première partie de ces fonds est disponible, mais, pour disposer de la totalité de la facilité, la Mauritanie doit entreprendre des réformes. Parmi, ces réformes, l'intégration du changement climat dans les programmes de développement, etc. La FRD soutiendra les efforts de la Mauritanie pour renforcer la résilience face aux chocs climatiques et les capacités de gestion des risques de catastrophes et accélérer la transition vers des sources d'énergie propres. Cette assistance technique a pour objectif d'aider le ministère de l'économie et celui des finances à mettre en place les conditions requises pour accéder et mettre en œuvre la FRD.

### À propos du NDC Partnership

Le NDC Partnership est une coalition mondiale de pays et d'institutions qui s'efforcent de mobiliser des soutiens et d'atteindre des objectifs climatiques ambitieux tout en renforçant le développement durable. Grâce au partenariat, les ressources et l'expertise sont mobilisées afin que les membres puissent mettre en œuvre leurs CDN et lutter contre le changement climatique pour construire un avenir meilleur. **Modèle de conseil intégré**

Le conseiller national ou international sera intégré au ministère de l'Économie et des finances et au ministère du budget.

## ROLES ET RESPONSABILITES

Le conseiller interé contribuera à la mise à jour du manuel de gestion des investissements publics, de façon à intégrer les questions relatives au changement climatique dans les différentes étapes de la gestion des investissements publics (conception, évaluation, sélection et exécution des projets), issu de l'actualisation du décret 2016-179 créant le Comité d'Analyse et de Programmation de l'Investissement Public (CAPIP).

Il est également chargé de proposer des critères liés au climat à utiliser lors de l'évaluation des propositions de programmes des secteurs clés soumis pour examen et validation par le Comité d'Analyse et de Programmation et de l'Investissement Public.

Le conseiller intégré travaillera sous la supervision directe du point focal gouvernemental du NDC Partnership auprès du ministère de l'Économie et des finances, et travaillera également en étroite coordination avec les points focaux du NDC Partnership auprès du ministère des du Budget et du ministère de l'Environnement, ainsi qu'avec l'Unité d'Appui du NDC Partnership pour mener ses tâches.

### Livrables

Les résultats attendus sont les suivants

Produits à livrer	Cadre temporel
Plan de travail détaillé de la consultation, comprenant le contexte, les principales activités, les résultats attendus et les produits à livrer, ainsi que le calendrier pour la durée de la consultation (6 mois).	15 jours après la date de début
Plans de travail mensuels tirés du plan global	Début de chaque mois
Rapports mensuels comprenant le contexte, les progrès, les défis, les enseignements tirés et les meilleures pratiques, ainsi que les recommandations.	Fin de chaque mois
Rapport final résumant l'ensemble du travail effectué et comprenant le contexte, les progrès réalisés, les défis, les leçons apprises et les bonnes pratiques, les recommandations pour les prochaines étapes du travail.	Fin du mandat

### Dates et lieu d'affectation

Il s'agit d'un poste à temps plein basé à Nouakchott, en Mauritanie, pour une durée de six mois. La date de début prévue est le 20 janvier 2025.

## Qualifications et expérience

- Diplôme universitaire supérieur (master ou plus) en économie, politique publique et/ou finance.
- Au moins 10 ans d'expérience professionnelle en matière de planification économique nationale, de budgétisation, de modélisation économique et de gestion des finances publiques, y compris une solide expérience dans les pays en développement.
- Expérience en matière de financement du climat, y compris l'évaluation des incidences du changement climatique sur les indicateurs économiques et financiers et la proposition d'instruments économiques et financiers visant à réduire les risques et à catalyser les opportunités.
- Expérience avérée dans l'élaboration de projets d'investissement pour le secteur public est souhaitable.
- Des compétences avérées en matière de gestion et d'alignement de divers groupes de parties prenantes, y compris les agences de développement, les acteurs non étatiques/la société civile, les institutions financières, le secteur privé et d'autres, sont un atout ;
- Excellentes compétences en matière de rédaction, de présentation et de relations interpersonnelles avec un large éventail de parties prenantes, y compris des hauts responsables d'institutions financières ou de gouvernements.
- Mauritanie nationale ou internationale;
- Maîtrise du français. La connaissance de l'anglais et de l'arabe est un atout.

## Candidature et soumission

Pour postuler, veuillez soumettre un dossier de candidature complet comprenant un CV, une lettre de motivation et une estimation de la rémunération journalière à Amine Ammor [amine.ammor.5@ndcpartnership.org](mailto:amine.ammor.5@ndcpartnership.org) , en copiant [ndcpaf@ndcpartnership.org](mailto:ndcpaf@ndcpartnership.org) Unité d'Appui du NDC Partnership avant le **27 Décembre**, en mettant comme objet '**Mauritanie NDC Partnership Conseiller Intégré Candidature**'.

## ÉVALUATION ET SÉLECTION

### Critères d'évaluation

Les éléments suivants seront les principaux critères d'évaluation de toutes les propositions soumises en réponse à cet appel d'offres :

- Compléter tous les éléments requis ;
  - CV
  - Lettre de motivation
  - Attentes en matière de rémunération journalière
- La mesure dans laquelle la proposition du consultant répond aux exigences de WRI telles qu'elles sont énoncées dans l'appel d'offres ;

- le coût global de la proposition du consultant ;
- Exclusion et sanctions - Le WRI ne prendra pas en considération les propositions de consultants actuellement exclus par le gouvernement américain ou figurant sur des listes de parties restreintes ;
- Durabilité - Le WRI accorde de l'importance à la durabilité et, tous les autres facteurs étant égaux, privilégiera une proposition visant à réaliser le travail de manière plus durable.

Le candidat offrant la meilleure valeur globale sera sélectionné. Pour ce marché, l'aspect non tarifaire est considéré comme plus important que l'aspect tarifaire.

## **Processus de sélection**

Aucun coût de développement des candidatures/propositions ne sera facturé à la WRI / toutes les dépenses sont à la charge des soumissionnaires. WRI peut attribuer le marché au soumissionnaire offrant le meilleur rapport qualité-prix sans discussion. Toutefois, WRI se réserve le droit de demander des éclaircissements aux soumissionnaires et de négocier avec les soumissionnaires considérés comme étant dans une fourchette compétitive.

WRI peut, à sa discrétion et sans explication aux consultants potentiels, choisir d'interrompre cet appel d'offres sans obligation envers ces consultants potentiels. ou de procéder à des attributions multiples dans le cadre de cet appel d'offres. Les contrats ne seront pas attribués à des consultants radiés par le gouvernement américain ou figurant sur des listes de parties restreintes.